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Mødeleder: Forperson Morten Grønbæk  
Tidspunkt: kl. 11-15. Lokale: Store Sal. Afbud: Inge Tetens, Bente Klarlund, Anneli Sandbæk  
 
1. Velkommen og præsentationsrunde  

Morten Grønbæk bød velkommen - særligt til fem nye rådsmedlemmer. Derefter 
præsenterede alle rådsmedlemmer sig selv, deres baggrund og forskningsområde. 
Morten Grønbæk gennemgik derpå Vidensrådets baggrund og historie. Han 
præsenterede de rapporter, Vidensrådet har publiceret gennem årene, og hvordan 
Videnrådet arbejder med at formidle dem.  

 
2. Farvel til Morten Grønbæk som forperson  

Rådsmedlemmer og sekretariat sagde tak til Morten Grønbæk for en stærk og 
betydningsfuld indsats gennem alle årene. Morten Grønbæk træder ud af Vidensrådet og 
posten som forperson efter knap 12 år.     

 
3. Udpegning af ny forperson og rådets konstituering   

Som ny forperson opstillede næstforperson Naja Hulvej Rod. Hun blev enstemmigt valgt som 
ny forperson efter Morten Grønbæk. Som ny næstforperson opstillede rådsmedlem Janne 
Tolstrup. Hun blev enstemmigt valgt som ny næstforperson.  
Dermed er rådet konstitueret for de næste fire år. 

 
4. Nyt fra Sundhedsstyrelsen v. Niels Sandø, observatør i Vidensrådet 

Niels Sandø gennemgik, hvilke temaer Sundhedsstyrelsen har fokus på i øjeblikket: 
• Nikotin. Særligt børn og unges brug af nikotinprodukter 
• Sygdomsbyrderapport og risikofaktorrapport på vej. På forhånd stor interesse fra 

pressen 
• Mental sundhed, herunder at der skal nedsættes en trivselskommission, og at der 

skal udarbejdes en forebyggelsesplan målrettet børn og unge.  
• Det overvejes, om der skal udarbejdes nye forebyggelsespakker til kommunerne. 

 
5. Orientering om projekter og aktiviteter v. Sekretariatschef Katrine Finke  
Samarbejde med KO-Forum: Koordinationsforum består pt. af Lægeforeningen, 
TrygFonden og Novo Nordisk Fonden. Der er sat et udviklingsarbejde i gang mellem 
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TrygFonden og sekretariatet om at styrke Vidensrådets organisering og økonomi. I den 
forbindelse er sekretariatet blevet fastansat.  
Evaluering: Der er sat gang i en evaluering af Vidensrådet. Den skal både gøre status og danne 
grundlag for et udviklingsarbejde, og så kan den indgå i en branding af Vidensrådet og en øget 
dialog med flere fonde.  
Narrative reviews.  Naja Hulvej Rod præsenterede en opdateret beskrivelse af, hvordan 
Vidensrådet anvender narrative reviews i arbejdet med at samle og vurdere forskningsviden i 
Vidensrådets rapporter.  
Status på igangværende temarapporter: 
Vægtstigmatisering. Vi holdt en konference i december i samarbejde med Nationalt Center for 
Overvægt. Der er nedsat en arbejdsgruppe, som arbejder videre med en temarapport om 
emnet. Ventes udgivet 1. kvartal 2024. 
Strukturel forebyggelse: Vi er i gang med en temarapport, som har til formål at redegøre for 
begrebet og give et samlet overblik over den tilgængelige forskningsviden om effekten af 
strukturel forebyggelse inden for KRAM-faktorerne. Flere rådsmedlemmer og eksterne 
kommer til at indgå i arbejdsgruppen.  
Udvikling af kort nyt format: Vi arbejder på at udvikle et nyt format, som kan bruges til at 
udkomme hurtigere med nyere (typisk udenlandsk) forskning, sat i en dansk kontekst.  
Naja Hulvej Rod gennemgik de vedtagne kriterier for at lave en rapport i kort format, og der er 
igangsat to projekter, hvor det nye korte format afprøves: Naja Hulvej Rod skriver en rapport 
om konsekvenserne af sociale belastninger i barndommen. Zorana Andersen skriver en 
rapport om luftforurening.  
Det blev drøftet, hvordan rådet nedsætter arbejdsgrupperne bag rapporter i det korte format, 
hvordan en faglig kommentering skal gennemføres, hvilke målgrupper der er for de korte 
formater, hvordan vi skaber genkendelighed omkring de korte formater, og hvordan vi 
deklarerer forlægget for rapporterne og formatet for handlemuligheder i rapporterne.   
Kommunikation siden sidst og kommunikationsstrategi 2023: Katrine Finke gennemgik 
kommunikationen siden sidste rådsmøde, den har primært handlet om rapporten om 
nikotinbrug blandt børn og unge.  
Tema om ældre: Der er nedsat en lille arbejdsgruppe til at afsøge, hvordan en eller flere 
temarapporter om aldring kan se ud. Det er planen at præsentere et bud på rådsmødet i maj.  
Social ulighed i sundhed: Vi skal, som vedtaget i strategien, arbejde systematisk med at 
inddrage social ulighed i sundhed i Vidensrådets temarapporter.  
            
6. Fagligt oplæg v. Berit Heitmann  

Berit Heitmann holdt oplæg om sin forskning.       
7. Fagligt oplæg v. Tine Tjørnhøj-Thomsen  

Tine Tjørnhøj-Thomsen holdt oplæg om sin forskning.  
8. Evt. og tak for i dag Naja Hulvej Rod holdt en afskedstale for Morten Grønbæk.  
      


